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Editorial 

Le vent a semble-t-il soufflé fort cet été, du côté des Hautes-Tatras. Un vent de 
contestation qui a prouvé, s' il en étai t besoin que ... l'arachnologie se porte bien! Parmi 
les idées soulevées, la plus fondamentale est: "à qu oi ert la SEA ? ". 

Je n'é tais pas sur place pour apporter ma contribution à la réponse (ceue absence 
sera commentée plus loin) ni pour constater la réelle portée des questions, mais il 
semblera.it que les éléments de répon e fournis n'aient pas satisfait pleinement les 
présents. Or notre politique doit être claire, je vais donc essayer de la préciser. 

La Société européenne d'Arachnologie a eu surtout pour but de prévoir et 
financer les colloques européens. 

Le dernier collogue, prévu lors de l'assemblée générale d'Edimbourg en 1997, a eu 
lieu à S tara Lesna en 1999. Les organisateurs ont (eçu de la Sooiété une subvention de 
5000 FF. II est probable qU'i ls ont rappelé ce fait qui les a aidé ct a permis à tous ceux qui 
étaient p~ents d'avoir de meilleures prestations. Celte subvention n'cst pas très élevée 
par rapport au budget total d'un colloque, mais elle arrive à un moment de l'année où les 
organisateurs ne peuvent bénéficier ni de l'auto-financement ni des autres subventions qui 
seront versées plus tard. 

CeUe aide est aussi, d'une certaine façon. un don de tous les arachnologues au 
bénéfice de ceux qui peuvent se rendre au colloque, oar d'oll vien! cet argent? TI provient 
en grande partie des cotisations des membres, du moins ceux qui les payent. 

Par exemple, les ressources dues aux membres de la SOCiété qui sont allés à Stara 
Lesna corre pondent à 740 F (leurs cotisations à la SEA pour 1998 et 1999, les deux 
années qui ont permis de subventionner le dernier colloque 1999); c'est assez nettement 
moins que ce qui a été donné par la SEA (donc par tous les membres) pour le colloque. 
Nous sommes environ 130 dans la Société, notre subvention de 5000 FF représente 250 
cotisations à 20 FF ou encore 50 à 100 FF, donc obtenir celle somme ne devrait pas 
poser de problèmes or les comptes montrent qu'il y a des problèmes avec le paiement des 
cotisations. 

Mais les a.ctivités de la SEA ne se résument plus à l'aide aux colloques. II y a un 
bulletin de liaison avec des informations générales. Depuis 1988. il est rédigé et 
envoyé. 11 ya peut-être de choses à dire sur ce bulletin, mais on peUl déjà observer qu'il 
nécessite du temp , des compétences et des moyens. Une question se pose ; qui acceptera 
de faire ce travail bénévolement? Ou sinon avec quel argent financera-t-on celui qui le 
fera ? 

Christine Rollard. à la suite de Jacqueline Heurtault, a assumé cette tâche ingrate 
depuis 1990 (la création du bulleull datant de J 988); c'est en plus de son travail 
institutionnel au Muséum de Paris et c'est bénévolement. Elle aurait bien voulu arrêter, 
mais nous n'avons pas trouvé de volontaire pour la remplacer. 

Autre activité: en 1997, à Edimbourg, après un débat sur l'activité de la Société, 
nous avions désiré la création d 'un s ite WEB et la mise en place d'une lis te des 
Arachnides eu r opéens préfigurant un travail collectif de cartographie et d'aide à 
l'identification. 

Le site WEB est en phase ultime de mise en service sur le site du Muséum national 
d'Histoire naturelle. Cela prend du temps ct nécessite des compétences; nous 
dédommagerons avec retard (faute de moyens, provisoi.rement) l'étudiant en infornlaùque 
quj a réalisé ce travail qui devrait être opémtionnel fin 1999. 

L'élaboration d'une liste des espèces européennes a aussi avancé. Je m'y suis 
impliqué personnellement ct Ilne liste de.~ araignées de l'Ouesl-paléarctique sera publiée 
dans pell de temps. Celle première liste est un document de travail. li en fallait une, 
même imparfaite, car il est plus aisé d'amender et d'augmenter quelque chose d'existant 
que de le créer. Or elle n'existait pas encore. Cette liste est ensuite conçue comme une 
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œuvre collecive des membres de la Société. Les spécialistes systématiciens ou 
faunisticiens seronl ou on déjà été sollicités. Un comité de gestion de ces connaissances 
pourrait être constitué, ... même si qI/aIre membres sel/lament, en réponse à une demande 
dans le bulletin, se ont déclarés intéressés par cette action. La liste li été réalisé sur 
support in~ rmatique, c'c t aussi un tableau indiquant la présence des raxon dans les 65 
pays pris en compte (Europe, Iles atlantiques, pays nOJ:d-a:fcÎcains et asiatiques riverains 
de la Médi.terranée). Ce devrait être une rès bonne action pour les arachnologistes mais 
aussi pour les autres naturalistes qui utiliseront ce travai.llorsqu'il sera bien rôdé. 

Le thème d'une revue européenne C·SI l'un de .nos sujets babituels de débats. Il 
est toujour en chantier car nous n'arrivons pas à dénnir clairement nos objectlfs. TI. faut 
savoir que celte revue ne sera pas répertoriée par Je "SCI JOl/mal Citatioll Reporls" qui 
eet de référence, en dépit de toUte logique européenne, dan certains pays. Cette revue 

n'aum donc pas d'indice d'impact analysé. La revue de la BAS, qui peut sembler elre 
l'une des plus performantes dans le mondc, s'est vue refuser une intégration car, suivant 
les idées des gestionnaires du SCI JOl/l'I/ol Citation Reports, ulle seule revue 
d'Arachnologie dans le monde est suCfisante. Et il est de fait que les i.ndices d'impact qui 
reflètent essentiellement le nombre de naturalistes composant un groupe scientifique, 
n'autorisent aucune revue d'arachnologie à prétendre atteindre un fort indice, de "l'impact 
fac tor" tel qu'il est calculé actuellement. 

Ceci même si l'on peut penser en termes de stratégie scientifique que les travaux 
publiés en arachnologic sont pour beaucoup d'une bien meilleure facture et d'un plus 
grand inrérêt que beaucoup d'articles publiés dans des revues américaines qui sont. eUes, 
analysées et pourvues d'un "impact factor". Mais l'intérêt du SCI JOl/mal Cita rio" 
Reporls est peul-êlre moins scientifique que commercial! Surtout lorsqu'oll constate que 
les prix des revues américaines ne sont pas les mêmes s'il s'agit d'exportation ou d'achâr 
dans le pays. 01\ peut espérer que l'intérêt d'ulle revue ne tienne pas seulement à son 
"impact factor" ! 

Dans ce cas, le but recherché est celui d'un regroupement des travaux 
arachnologiques, tel que certaines revues l'ont montré depuis quelques années. Faut-il 
accorder un label plus général à l'une d'clles ou faut-il en créer une nouvelle 7 Le risque 
actuel, en raison des facilités de duplication des travaux imprimés, est que de 
publications voient le jour, publiant des résultats contestables, pour la seule satisfaction 
ou les finances de leurs auteurs. J'avais propo é que les comptes-rendu des colloques 
européens soient publiés comme s'il s'agissait d'éléments d'une série dont l'ensemble 
constituerait une revue européenne, mais ce projet suivi pal' des membres du Conseil, n'a 
pas encore abouti à des propositions concrètes. Le débat est donc toujours ouvert. 

Il est certain que nOIre Société pou.rrlli( être plus active qu'elle ne l'cst et que 
plusieurs d'entre nous om des idées à ce sujet. J'ai trouvé positif le "vent de cet été" car il 
prouve notre vitalité et tranche heureusement avec les h·lbitudes. Pour le Conseil de la 
S'BA par exemple, il n'y avait que 4 candidats en 1997, 6 en 1998 et il y en a 14 celle 
année. C'est donc manifestement le reflet d.'un désir d'investissement personnel. Mais il 
n'y a que 4 membres sortants. Il me paraît llidispensable, pour l'avenir de notre Société, 
de répondre dans les faits à cette demande. Lors de notre dernière réunion, nous avions 
évoqué l'éventuelle augmentation du nombre de membres du Conseil. Ellé aurait 
l'avantage d'augmenter les chances statistiques d'avoir des membres du bureau présents 
aus colloques et elle permettrait aussi beaucoup mieux un travail en commissions, certains 
membres du Conseil coordonnant des thèmes d'activités que nous nOLIS serions choisis. 
Celte discussion en 1998 n'avait pas donné lieu à une décision, mais en rais.on de la 
demande actuelle, et après une concertation des membres du Conseil, nous proposons de 
porter à 15 le nombre de membres. Pour respecter les règles de fonctionnement, cette 
modific:mion nc peut être décidée que par un vott:: majoritaire des membre . S·i la majorité 
d'entre nous accepte ce. passage à l5 membres, les 7 candidms ayant le plus de voix 
seront élus (4 sortants + 3 nouveaux). Si la majorité s'oppose à ceue augmentation, seuls 
4 candidats seront déclarés élus (en remplacement des 4 sortants). 
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Il me semble que les problèmes soulevés à Stara Lesna quant au fonctionnement de 
la SEA ~ie~eol surto~t à une n;éconllai~sance de la ~ociété donc à un manque de 
CO~lulllcatJon . Ce qUI a ~té prevu à Edimbourg n'était pas connu de tous ceux qui 
étalent à Stam Lesna, les opllllon' expnmées là-bas devront être présentées à Aarhus; j'en 
fais déjà la publicité. 

Si plusieurs membres du Conseil avaient été présents dans les Hautes Tatras, et en 
l'occurence mOl-même, le déroulement des discussions aurait été certainement différent. 
Je ne foumir,1i pas d'explicatiOn précisc dc mon absence sI ce n'est que pour des raisons 
f~mi~i~le.s, il .~.'ét~it impossibl,: l'année dernière de prévoir un quelconque planning 
d achvlte et J al vecu les semailles comme elles venaient. J'ai envisagé le semaine 
précédant le colloque de me rendre à Stara Lesna, surtout en voyant qu'un seuJ autre 
membre du Conseill?ouv~~ s'y ren~r~, mais cela s:est révélé bien difficile; je devais être 
de retour à mon UmverSlte le 15 JUillet, et en ratson de la durée du voyage, j'y serais 
donc allé pour un jour de présence. 

Ce problème de regroupement des membres du Conseil reste entier. Si leur nombre 
augmente, on peut penser qu'un plus grand nombre d'entre eux sera présent aux 
colloques, mais à l'inverse. lorsque leur réunion devra avoir lieu et se tenir dans une ville 
g~gr~phi9uement imerl?"Jédiaire (l'année des colloques mondiaux par exemple), il sera 
blen dIfficile de les réunir. Notre vocation est d'avoir de membres du Conseil dans toute 
l'Europe et leur réunion nécessite des moyens financiers à cette mesure. Soit les membres 
du Conseil peuvent financer leu~ voyages, personnellement grâce à leur institution, soit 
les moyens de la SEA sont plus Importants pour rembourser partiellement ou totalement 
ces voyages. 

Les. ressources financières de la Société ont donc des conséquences importantes sur 
son foneùonnement, et si l'on veut augmenter son activité, il faut des moyens en relarion. 
Actucllement, notre ressource principale correspond aux cotisations. Ces cotisations à 20 
FF et .100 FF mises en liaison avec les revendicalÎons d'activité qui se sont manifestées 
nous Imposent de nous poser de nouvelles questions: pouvons nous rester avec 
deux types de cotisations? Les membres de la Société ne doivent-ils pas être traités 
à égalité? 

.Ces questions so~t à ét~ndIe aux droits à payer par les participants aux colloques. Il 
a toujours été à la discrétion des organisateurs d'inviœr, à leur convenance des 
aracllllologistes dont la présence leur semblait utile au déroulement du colloque en ~son 
de ce qu'il~ pouvaient y. apP?rter. ~ais en dehors de ces cas exceptionnels, les membres 
de la SOCiété. sont traités a é~al lté. Nous devrons préciser lors de !IOtre prochaine 
Assemblée Genérale c~tte question fondamentale : eSI-i1 possible que la Société s'engage 
pour des coJtoques Ol! Il Y aura deux types de frais de participation, certain payant plus 
que d'autres et , dans ce cas, en fonction de quoi? 

~près les colloqu:s, nous ne .demandons pas aux ocgani lUeur leurs montages 
nnanClers. Il sera peul-etre nécessaire de le demander à l'avenir. Les subventions sont 
~révus pour les arachnologistes du congrès; il faut une assurance aux membres qui 
fmancent le colloque que tous les moyens financiers obtenus servent à cette seule fin le 
monlage nnancier du colloque pourra en attester. ' 

. . La chasse, au~ moyens financ!ers pour le fonctionnement de la Société devient 
mdlsJ?Cnsable: J avat trouvé un sx,steme, propre au fonctionnement français, qui nous a 
p~rml. de faire ren~er 4000 FF ?ans les caisses. 11 se trouve que la SEA a été 
h.lstonquement tout cl abord une SOCiété des Arachnologistes d'expression française. Elle 
est devenue "européenne" progressivement - certains semblent avoir dit "pas assez", mais 
cela est ~e notre ressort à tous - et s'il per iSle des éléments de ce passé, bénéficions de 
ceux qUI sont avantageu", comme la po sibilité d'y faire gérer l'argent de contrats 
obtenus en Fratlce pour des motifs de recherche. La gestion n'est pas bien lourde et 
rappone des. m~yens (4000 FF jusqu'à présent). Cet apport n'est pas très important mais 
tout est relatif: tI esttoul de même supérieur aux deux dernières années de cotisations! 

5 



li existe certaines autres pistes de financement qui pourrait être suivies: 
- l'obtention de subventions internationales comme celles de la C.E.E., en échange 

de résultats scientifiques (systématique, faunistique, écologie, ... ); 
- la vente de productions de la Société. Un CD-Rom avec la liste des espèces, une 

iconographie permettant de les identifier et leur répartition géographique serait une œuvre 
collective qui pourrait améliorer le budget de la Société. Ce projet est déjà engagé et 
j'avais l'intention de la soumettre à la dernière AG; la décision est donc reportée à 
Aarhus. 

Toutes les idées, et encore plus les moyens pratiques pour les réaliser sont bons à 
connaître. Nous attendons vos suggestions. 

L'éditorial de ce numéro est bien long mais il me semblait indispensable de rebondir 
sur les cOllfes/Gtions qui se sont exprimées à Stara Leslla. qui /Il0Wrelll le désir d'au 
moins plusieurs d'elltre nous d'aller de l'avant. flll'est pas de notre illtérêt d'en laisser 
retomber l'élan, il faut plutôt l'accompagner pour que lIotre Société soit plus dynamique. 

Le Conseil, qui a été consulté sur ce point, vous demande de répondre et d'indiquer 
votre avis sur le nombre à venir de membres du Conseil (élargissement ou non à 15). Je 
vous demande aussi, si je vous ai convaincu de son intérêt, de payer votre cotisation 
et même de rattraper votre retard si vous en avez car, s'en vouloir me substituer à l'action 
de la trésorière, je crains qu'une persistance de cet état, nous conduise à une situation très 
difficile. 

Nous avons essayer de simplifier la façoD de payer en demandant à certains d'entre 
vous de concentrer, pour leur pays, les cotisations. Pour cette année accordez-nous le 
temps, faute de vous l'avoir expliqué, de vous montrer notre action. Le dernier colloque 
du siècle, à Aarhus, sera subventionné. En 2000, nos actuels projets se seront déjà en 
grande partie réalisés et si de nouvelles activités sont envisagées et s'amorcent, tout sera 
pour le mieux dans le monde de l'Arachnologie. 

************************ 

** BONNE ANNEE 2000 ** 
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. .There seem lO .h~v~ been rumb1ings this summer,.i n the Rigb Tatras. Rumblings of 
dlsqu~et tha~ pmve, If j{ tS n.ecessary, (hat arachnology IS in a healthy state! Amongsl the 
questIon rrused, the most Important was "what use is the EAS?" T was nOl there to 
give my op~ion (for rcasons that will be mentionned later) or to judge the Teill substance 
of the quesuons, but il seems lhal the replies provided did not fully satisfy lhose present. 
Sinee our funcùons ought to be clear, J will try (0 explain them. 

~he origin~l aim of the European Arachnol6gical Society was. above all, lo 
orgamze . and. flDanc~ the European coll~quia. As dc:cided during tbe general 
assembly ln Edmburgh 1Il 1997, he last cooloqmum was held JO Stara Lesna in 1999. The 
org~zers re<;eived a ~ubsi~y of 5000 FF frOIl~ the. society. Il is Iikely that the oJganizers 
menuoned, UUS f~Cl. smce Il was to the benefJt of all Ihose present. This subsidy is not 
very large III reJauon to the overall budgel of a colloquium, but it is important because il is 
prcv.id.ed. at ~ ti,:"c. when ~he organi.ze~s do not yet have funds from. self-fi nancing or 
subsldles. This a1d IS also, 1Il a way, a gl.ft fJom ail arachnologisl to those allending. Most 
of the . m~)Dey cornes from the memhersbip, more exaclly, from Ihosc who pay thei! 
subscnptlon. For example, the funds provided by members of the society who wenl 10 
Stara Lesna reprcsemed 740 FF (their subscriptions to the BAS for 1998 and 1999 the 
last two yenr av.ai lable to subsidize the last .colloquium), which is significantly less' tbat 
the alllouni provlded by lbe total membershlp of Ille EAS. Sinct the subscription rate is 
20 pp or 100 FF, 5000 FF represents 250 subscriptions at 20 FF or 50 at 100 FF. With 
a membership of about 130, tbis level of financing should not present any difficulties, but 
tbe accounts show Ihat Ihere are I2rQblems with Ihe payment of subscrjPljons. 

H~wcver, ~he aClivitie;> of t~e BAS .are no longer limited to helping with lhe 
coUoqula. There IS the bullehD, wblch provldes news and gcneraJ infonnation. Till has 
becn sent ou.t sin~e 1988. Perhaps improvcments cou Id be made 10 the bulletin, but it 
already requm~s ume, competence and means. The question is: who will do this work 
voluntary? Christine Rollard look on lhis thankless task from Jacqueline HeurtauJt in 
1.990, in addition. to her normal work al the Natural History Museum in Paris. She would 
like .to band the Job ove~ to someone else, but we have not yet found a volunteer. If no 
one IS wllling, where cou Id the money be found to pay someone to do it? 

Aner a discussion of thc aClÎvities of the sooiety in EdinbuIgh il was decided 10 
create .a web ~ite a~dpr?dl!ce ,n Iist of European aracbnid , 'as a prelude to a 
collective w~rk m~ludUlg dlstflbuuon maps and identification aids. The web site has been 
rested and Will be Il1staLled on the server of the MNHN in Paris at the end of 1999. This 
req';lires lime and know-how, but we will only be able to pay the computer student who 
set lt up later, due to a proVISOry lack of funds. 

The ?Ollstruction <:f a Iist ?f the European species has also progresscd. r am 
pcrsonall.y mvolved.ln. thls and a !Ist of the western Palearctic species will be published 
soon. Th~ s ~rst list 15 J~st a working document. Even if imperfect. sucb a list i5 needcd 
!>Ccause Il 15 much casIer 10 correct and add 10 sometbing Ihan il is to create it. Jt is 
mtend.ed 10 f?rm ~he sI3.n!ng point for n copective Iist produced by members of the 
OClety. Help IS bemg sollclted from systematlc and fa llnistic specialists and a committee 
co~ld be SC~ up (0 co-ordinale the w<:rk, evell if ollly four I/wmbers have so far expressed 
an IDtereSI !n respon~e ~o a~ appcal ln the bulletin. The list is in the form of a computer 
databa~e '-':'Ilh maps mdlcallOg ~he presence of taxa in the 65 countdes covered (Europe, 
Atla~llic Islands, .North-Afnean, and Middle-Eastern countries bordering the 
Meduerrancan). Tlus should be a very DsefuJ injtiative for arachnolooists as weil as Cor 
other naturalist who will use the work \Vhen il is sufficiently advancel ' 

. The ide a .of a ~uropean journal has often becn the ubjecl of our debales. Il is 
slllI under consld~ratJ?n because we ~ave not managed to define our objectives cJearly. Il 
should be borne III mmd Ihat such a Journal wou Id not be listed by the Sciel/ce Ciiatio1/ 
IlIde~ which, despite ilS unsllitability, serves as a rcference in sorne European countries. 
The Journal wOl/ld therefore not have an "impact factor". The BAS Bulletin, whicb seems 
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to be one of the most influential arachnological journal in the world, was turned down 
because, in the view of those who run the SCI, a single arachnological journal is 
sufficient. It is a fact that the impact factors are largely a reflction of the number of 
scientists publishing in a particular field, which means that no arachnological journal can 
hope to reach a high impact factor as it is currently calculated. It might be hoped that the 
importance of ajournai is not based solely in its impact factor. In that case, the aim would 
be to group arachnological publications together, as sorne journals have done already. 
Should one of them be given a more generallabel of should a new one be created? Due te 
the ease of printing, the risk is that journals publishing paper questionable value will 
appear for personal satisfaction or profit. 1 proposed that the proceedings of the colloquia 
sho~ld be I?ubl.ishe~ as a s~ries, which would represent a European journal, but this 
proJect, whlch IS bemg studled by members of the council, has not yet lead to concrete 
proposais. The question is, therefore, still open. 

It is certain that our society could be more active and sorne of you will have ideas 
on this matter. 1 find the "summer rumblings" positive because they show the vitality of 
the society and ward off complacency. For example, in 1997 there were only three 
candidates for the EAS council, six in 1998 and there are already 14 this year. This 
c1early expresses a desire for a greater persan al contribution, but only four places will be 
vacant. It see!lls necessar~ ta me, for the future of our society, ta take steps ta 
accomodate thls deslre. Dunng the last council meeting, the possibility of incresing the 
number of couneil members was discussed, but no decision was taken. After further 
discussion with other council members, we are proposing an increase in the number from 
12 ta 15. According ta the statutes, this change requires a majority vote by the members 
of the society. If this proposed change is adopted, Ihe seven candidates \Vith the mQ~l 
votes will be e1ected (4 vacant plus 3 news). If the majority vote against, only the first 
four candidates will be elected. 

It seems ta me that most of the problems perceived at Stara Lesna concerning the 
functioning of the society are dus ta misunderstandings, reflecting a lack of 
communication. If more members of the council had been present, including myself, 1 am 
sure. that the dis,:ussions would have taken a rather different course. l will not give a 
detaJied explanatlOn of why l could not attend, except to say that family reasons meant 
that it was impossible for me to plan in advance last year and 1 was living from week to 
week. The week before the colloquium 1 had hoped ta be able ta attend, but it proved 
very difficult: l had to be back at my University on 15 July which, because of the length 
of the journey, would have meant being at the colloquium for just one day. 

This problem of bringing the council members together remains unsolved. If the 
number is incr~ased, more of them ought ta be present at the colloquia. On the other 
~alld, If.a meetmg needs ta be held at a geographically intermediate location (during the 
mternatlOnal congress years, for example), it would be much harder to unite them. Our 
wish is ta h<l:ve council members throughout Europe, which means paying for travel. 
EJther councIl members wIll have ta pay their own way (personally or with help from 
their unviersity), or the societies funds would need ta be healthier ta provide full or 
partial travelling costs. 

The financial resources, therefore, have an important influence on the activities of 
our society, w hich can only increase if the necessary funding is available. At present, our 
main source of incarne is the subscriptions. There are 20 FF or 100 FF, according ta the 
status of member. This raises the question of whether we can maintain these two 
types of subscription. Should the members ail be treated the same? 

This question can be extended ta the inscriptions paid by the participants of the 
colloquia. ~t has always been at the discretion of the organizers ta invite, as they see fit, 
arachnologlsts whose presence they consider useful for the contribution they make. Apart 
fromthese exceptional cases, the members are ail treated equally. During the next genera.l 
meetmg we should consider tbis question: coiuld the society consider colloquia with two 
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categories of inscriptions, sorne paying more than others and if so what criteria should 
this be based on? ' , 

After the colloquia we have not asked organizers to provide account of how the 
money was used. Perhaps we will need to do so in future. The subsidies are intended for 
the arachnologists at the colloquium and the members paying towards it need to be 
assured that ail the money was used for this sole purpose, as shown by the colloquium 
accounts. 

The .search for subsidies la he.lp run the ociety is becoming indi.spensable. l round 
a .m~ans ln Franc~ ?f adding 4000 F~ ta the funds. Il happens Ihat the EAS was 
ongmally an aSSOCI.atlon of French-speaking arac.hnologists, whicb becamc progressively 
European (sorne wou Id s~y. ~o( enough~ ~U( Ihat IS up (0 aIl of us). If vestiges of Ihat past 
remam, such as the POSSlbilIty ta admullster funds obtained in France for research, we 
should !l1ake us~ of Ih,ose th.al. are beneficiaL The administration is not very time
cOllsum~ng ~nd Il ~rovldes dlvJ.den~s : 4000 pp so far. This support is not great, bUI 
every.lhmg IS relative - afler ail. Il 15 more Ihan Ihe [lasi lWO years subscripiions 
cQmblDed! 

There are ~everal ou.rc.es of fin.aJlce that could be explored in future: 
- InternaUOllal subSlctles. 5uch as those of the EEC, in exchange for scientific 

services (systematics faunjSlÎCS, ecology ... ). 
- Th~ s~1e of.the s?ciety's pr~du~tio~s. A CD-Rom, with a list of species, drawings 

ta help wüh IdentificatIOns and dlstnbutlOn maps, would be a collective work which 
~ould be sold la ~mprove the society's budget. This project has already begun and l 
mtended la pUI Ihls proposai ta the last General Assembly. This will now have to wait 
unti! the me1:ting in Aarhus. 

This ~ditorial is rather l.ong, but it seemed essential ta reply ta the complaints 
expressed 1I~ Stara. Lesna: wh/ch at least show the desire of many members ta move 
forward. It /s not m our mterest ta loose momentum, instead we should increase our 
efforts ta make the society more dynamic. 

The counciJ is asking yOll lO decide on the number of councit members (increase or 
not to ' 15) , bue only vote for four candidates. Since il is impossible ta prcdict the result, 
and hcnce know wherher four or scven candidales will be elccled, Ihe three additional 
members woùld .00 those II~al received Ille grcaleSI number of votes after Ihe firs! four. 
We are. al~o askll1g. you - If 1 have convin~ed you that i.l is important - to pay your 
sl1bscnpt~on. and._ If n~cessary, a~ars. WILhom wisbing to speak for Ihe ireasurer, l 
fear that thls situation wl!llend 10 senous problems if il continues. 

************************ 

** HAPPY NEW YEAR 2000 ** 
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Es seheint, dat3 dies en Sommer der Wind von der Hohen Tatra ziemlieh seharf 
gewehl hat. Ein slreilbarer Wind, der beweist, dat3 sieh die Araehnologie ganz gut 
sehHigt, wenn es notig ist! Neben aJl den aufgeworfenen Fragen scheinl die wiehligsre zu 
sein: Wozu dient die SEA? Leider konn\e ich nieht zugegen se.in, wcder um meinen 
Beilrag zu dieser Frage zu leisten (den Grund dafUr werde ich weiler unlen darlegen), 
Iloch um die wirklicllc Tragweile der Fraden dar.tulegen. Es scheint. dal3 die verfügbaren 
Antworlcn die Anwesenden uichl ganz zufriedcnstellen koontcn. Nun, unsere Polilik 
mut3 kIar sein, ich will daher versuchen, sie zu prazisieren. 

Die Europlii che Arachnologische Gesell chail hal vor allem den Zwcck, die 
Durchführung der europaischen arachnologisc hcn Collo(luien 'lU 

bcschLiellen und Dlit zu finanzieren. Da lelze Colloquium. bescbJossen durch die 
Vollvcrsammlung in Edinborollgb J 997. hal 1999 in Stara Lesna slaugcfunden. Die 
Organis3loren habcn von der SEA cine UnlerstUtZung von 5000 FP erbalren. Bestimmt 
haben sie an diesc Tatsachc erillllcrl, dic es ihren ermoglichte, aJlen An we enden 
giinstigere Bedillgungen einzuriiumen. Die Summe isl nichl sehr grol3 im HinbJiek auf die 
Gesamlkosten cines Colloquiums. aber sie ist wichüg, da sie zu eincm Zeitpunkt eintriffl, 
an dem die Organlsatoren weder auf die Selbslflnanzierung noeh nuf Subvcntionen 
zuruckgreifen konnen, die ers! lU cjnem spa!eren Zeilpunkl akluell werden. Diese Hilfc 
iSl in gewisser Weise aueh ein Beitrag aller Aracbnologen filr die Colloquiumsteilnehmer. 
Denn woher komml d.ieses Geld? Zum graBen Teil stammt es aus den Mirgliedsbei!rligen 
namlich derjelligen, die diesen Mitgliedsbeitrag bezahlen! Zum Bcispiel emspreehcn dje 
Finanibeilrlige der ColloquiumSleilnehmer in SUlra Lesna 740 FF (ibr Deilrag zur SEA 
rur 1998 und 1999. die zwei Jabre, die Unterstülzung des vergangcnen Colloquiums 
1999 ermiigliehten), das iSI erheblich weoiger ais was durch die SEA (bzw. durch aile 
ihre Mirgliedcc) bcigesleuert wurde. Wir sind ungefàhr 130 Mitglieder und unsere 
Subvention von 5000 FF cntsprichl 250 Beilriigen à 20 FF oder 50 à 100 FF, alsQ soli te 
es oiehl prQbJematisch ;ein. diese Summe bereitwsrellen. 

Aber die Aktivilliten der SEA erschiipfen sieh nicht in der Unterstützung der 
Colloquien. Es gibt ein Bulletin mit aIlgemeinen Informationen. Seit 1988 wird es 
erstellt und versandt. Vielleicht gibt es einiges zu diesem Bulletin zu sagen, aber man 
mut3 berüeksichtigen, daB seine Ertellung Zeit, Kompclenz und Miltel erfordert. Eine 
Frage stellt sich: wer übernimmt freiwillig diese Aufgabe? Oder faUs nicht, mit weIcher 
finanziellen Unterstützung kann man dem unter die Arme greifen, der die se Aufgabe 
übernimmt? ChrisLÎllc Ronard hal - nach Jacqueline Heurtault - diese undankbare Aufgabc 
seit 1990 übernommen (das Bulletin erscheint seit 1988), dies geschiehl zusatzHch :tU 
ihrer Arbeit im Pariser Museum und es ist freiwillig. Gern würde sie eine Pause einlegen, 
aber wir habennoeh keinen Ersatz fUr sir gefunden. 

Ein anderes Vorhaben, nach einer Diskussion über die Aktivitliten der Gesellschaft 
in Edinborough, betrifft die Einrichtung einer Website mit einer Liste der 
europïschen Arachniden, die eine gewisse Gemeinschaftsarbeit hinsichtlich 
Kartograplùe und Detennination erfordert. 

Die Website ist fertiggestellt und eingeriehlet über die des Museums in Paris. Dies 
erfordert Zeit und Kompetenz. Wegen fehlender Mittel werden wir den 
Inforrnatikstudenten, der diese Arbeit durchführte, mit Versplitung entlohnen. Ende 1999 
wird die Website zuganglich sein. 

Die Zusammenstellung einer Liste der europaischen Spinnenarten ist cbenfalls 
fortgeschritten. Hier habe ich mich personlich engagiert und in Kürze wird eine Liste der 
Westpalaarktischen Spinnenarten erscheinen. Es ist dies eine Arbeitsgrundlage, denn man 
braucht eine solche, da es einfacher ist, diese zu vervollstandigen ais sie glinzlieh neu zu 
erslellen. Andernfalls würde eine Liste noch gar nicht verfügbar sein. Diese Liste ist ais 
Gemeinscharftsarbeit der Mitglieder der SEA konzipiert. Die Tax.onomen oder Faunistik
Spezialisten werden oder sind bereits konsultiert worden. Ein entsprechendes Gremium 
wird zu bilden sein, auch wenn auf eine Aufforderung im Bulletin ledigUch 4 MitgUeder 
ihr Interesse an diesem Vorhaben bekundet haben. Die Liste wurde mit Infromatik-
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Unterstützung realisiert und es gibt eine Karte, die das Vorkommen des betreffenden 
T~xa in den 65 in Fragekommenden Landern (Europa, Atlantisehe lnscln, Anrainer des 
M1ltelmeer~s) anzeigl. Wenn gut verbreitel, wird sie cille sehr gute Inforrnationsquelle 
darslellen, l11elll nur fUr Arachnologen sondem aueh fUr andere Nalurwissensehaftler. 

Das Thema einer europliischen arachnologischen Zeitschrift ist ein immer 
wiederkehrender Diskussionspunkt. Er wird immer wieder ventiliert, da wir bisher 
unsere Vorslellungen noch nicht kIar definieren konnten. Man muB wissen daB eine 
solc?e .Zcilsehrifl ni~!ll vom SCI Joumal Citali~1I Reports. das trolz aller etlr~pliisebcn 
Loglk III ~anchel1 Lan~ern ais Refereuzorgan glll, wahrgenommen wUrde. Eine solche 
Revue \vürde daber kemen Analyse-Index. erhallen. Selbst die Revue der Brilischen 
Arachnologischen Gesc.llschafl •. d.ie in Europa -und \Vohl auch in der gaozen Weh- aIs 
pcrfeklcsle Arachnologlscbe Zcuschrift gellen dürfte. iSl nieht aufgenommen \Vorden. 
d~n~ naeh den Vorsl.ellungen .der B~treiber des SCI JOL/mai Cirario!l Reports reichl cine 
ell1zlge nrnehnologlscbe ZeJlsc/mfl 3uf der Weil aus. Und cs sind im Effckl die 
Trefferindizes, wie sie derzeit bereehnet werden, die die Anzabl der Naturwissenschaftler 
einer wiss~nschaftlichen G~p~ierung wide~spjcgeln. und die Einriehlung einer 
Araehno!oglschen ~evuc wemg smnvo~1 erschemen lassen. Das gUl auch, wcnn man in 
Kategone~ der Wlss.ensehaflsSlralCgIC denkl und fe lsell!, daJ3 die publizienen 
arachnolo~1 chen Arbell~n. haufig von beSl!erer. Qualitiil und allgemeinerem Interesse sind 
ais zabhclehe Artlkcl, die m lokalen amenkalllscben Zeilschriften publizien werden und 
die doch analysiert und mil einem Trefferindex versehen werden. Aber das Interesse des 
SCI Journal Ciration Reports ist wohl auch mehr wirtschaftlicher ais wissenschaftlieher 
Natur. Vor allem wenn man weiterhi feststellt, daB die Preise der amerikanischen 
Zeitschriften nicht die gleichen sind, wenn sie im Ausland und nicht in den USA verkauft 
werden. Man kann nur hoffen, dat3 das Interesse an einer Zeitschrift nicht nur vom 
'Impact Faclor' bestimmt werden miige. 

In dicsem Fallc ist der verfolgle Zweck eine Umvcrteilung der arachnologisehen 
Arbeilen, wie sie i.hn manche ~eit ch~ften in den vergangenen Jabren verfolgt haben. 
Soli man dann an emer von von mnen cm mehr allgemeincs Elikett wiililen oder eine neue 
seha~fen: pas akluelle Risiko bcsteht darin, daB wcgen der Miiglichkeilen einer 
Vcrvleifalllg~ng der ~d!,lcklen Ar~itc:n, eine Publikaüon strittiger Ergebnisse dru; Lichl 
der Weil erbhckl. led.lgheh zur Befnedlgung oder aufgrund der Finanzen ihICr Auloren. 
kh h~~!e vorgeschlagen,. die SilZuogs~richlc der C:0Iloquie~ miigen in ihrer Abfolge cine 
europ~lsche araehlJologlsch~ Revue bllden, aber dlcses ProJekt. von den Milgliedem des 
~ollsetl verfolgt, hat /loch llIc.ht zu konkrelcn MaBnahmen geführt . Die Debatte iSI noch 
L1nmer ofCen, 

Es ist sicher, daB unsere Gesellschaft noch aktiver sein konnte ais sie ist und viele 
Unler un~ Vorsle.I1.ungen zu diesem Thema haben. Ich empfand den 'Wind dicses 
Som.mers aIs pOSIlIV: denn ~r bezeugl un~ere VililUtat und brichl glücklicherweise mil 
gewissen Gewohnh~llen . Fur deo Conseil der Ge ellschnfl baben sieb beispielsweise 
snsteUe von."- Kandldsten !?9,1 und 6 1998 dlesmal 14 Kandidaten gefunden. Dies zeigt 
doch den ytlllen zum personhcben Engagemenl. auch wenn diesmaJ nur 4 Kandidaten 
den Conseil verlassen. Für die Zukunft unserer Gc ellschaft erseheint es mir uandingbar 
in der Sa,che ,auI ~.ies,e Frage zu .. antworten . ln unserer leuen Conseil-Sitzung 
ha~el! \Vlr die moghche Vergrol3erung des Conseil diskutierl. Dies wUrde die 
laUsltehe 'Yahrsc~einlichJceil erh.oh!!", daB C:0n.seil-MiLglieder Buf den Colloquien 
anwes~nd .sm~. wUrde .eme Arbell III Kommlsslonen begünstigen. wobei CÎ"nzelne 
Consell~Mllgheder be~tlmmtc. ausgewablte Aktivillten koordinieren kônnteD, die wÎr 
ausgew~hll habe~. Dlese 1998 geführte Diskussion hal aIJerdings noeh zu keiner 
Entscheld~/lg &cfu.hn, aber aufgrund der aktuellen Anregung und nach einer Konsullalion 
der Consell-Milghcder sch.lageu v::ir e.jn~ Vergrol3erung des Conseil auf 15 Milglieder 
vor. A~fg~nd unsere~ Staluten muJ3le dJcse Anderung durch einen MehrheilsbeschluB 
d.er Mllghede~ herbelgefilhrt werdcn. Weno die Mehrheil unler uns einer solchen 
Anderung zu,sltmmr, waren die 7 Kandidaien mi! den meislen Stimmen gew1ihlt (4 Ersatz. 
flIf Auss~he.ldende ± ~ Neue). Wenn die Mehrheit einen solehe/l Vorschlag ablebnt. 
wliren Jedlgheh 4 Kandldaten iÙS gcwahJt zu betrachten. 
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Es scheint mir, ais wenn die in Stara Lesna angesprochenen Probleme hinsichtlich 
des Funktionierens der SEA auf einem Mangel an Kommunikation und daher auf einer 
Verkennung der SEA beruhen. Was in Edinborough vorgesehen worden war, war nicht 
aUen in Stara Lesna bekannt und die Vorstellungen, die in Stara Lesna ihren Ausdruck 
fanden, werden in Aarhus bekannt sein müssen. 

Waren mehrere Mitglieder des Conseil in der Hohen Tatra answesend gewesen, 
und hatte ich selbst answesend sein konnen, waren die Diskussionen gewiB anders 
abgelaufcn. l~b .will hier keine delaillicrtcn ErkHirungen zu meiner Abwesenheil nbgeben. 
~ber !IU~ falllTlIaren Orllndcn war es mir im vergangenen Jahr unmoglich anch nur 
Irgendeme Planung zu unlernehmen und icI! habe die Wochen verlebt \Vie sic knmen. ln 
der Woc.he v?r dem Colloquium hatte ich vorgesehen nach Stara Lesna zu reisen, aber 
das erWles slch aIs besonders schwierig: ich muBte namlich am 15. Juli in meiner 
Universitat zurücksein und in Anbetracht der Reisedauer hatte ich nur für eien Tag 
hinreisen konnen. 

pie. Finanzquellen der SEA haben allerdings \Vichtige Konsequenzen rue das 
Funkoolllcren ul\serer Gesellschafl. und weon man ihre AklÎ.viliit steigcrn l1lèlchte, 
braychl es fol~li~!l MiucI. Gegen~Yiirlig beSlehl die HauptqueHc unsercr Finanzen in den 
Tellnehmerbel!ragen. Dlese Beltriige von 20 FP und 100 FF in Beziehung :lU den 
vorgelragenen Fordcrungen nach mehr AklÎVÎlat s[",J1en uns vOr eine neue Frage: 
Konnen wir weilcrhin zwei vcrschicdcnc Mitglicdsbeitrage bcibehaltcn? 
So!llen nicbl aile Mîlglieder der Gesellscbafl gleich behandell werden? 

. Diese Frag~ is~ auszudehne~ auf Zablungen durch die Colloquiumsteilnehmer. Es 
war Immer der Imlatlve der Orgamsatoren übcdassen, nach ihrem GUldUnken (zusalzlich) 
Arachnologen einzuladen, deren Anwesellheil ihueu für das Gelingen deS CoUoquiul1ls 
f'orderlich schien. Aber ne ben diese n AusnahmefliUen werden die Mitglieder der 
GeSellschaft gleich behandell. Wir werden auf unserer niichsren Vollersammlung die.~e 
grundsal'Zliche Frage zu prazisieren habcn: ist es moglich, daB sich die SEA für 
ColloquJen engagieri, WQ es zwci verschiedene Arten von Beitragen gibt und einige mehr 
ais andere bezahlcn und nach welchen Krilerien dann? 

Nach den Co.lloquicn prilfen wir nichl die Fi nnnzlagc der Organismion. In Zukunft 
kiinnte dies aber ullvermeid lich sein. Der ZuschuB ist fIlr die Organisation der Tagung 
vorgesehen und die Milgliedcr verdienen Sicherheit zu haben, daB dicse Millel allein dem 
vorgesehen Zweck zugute kommen, dies muB aus der Abrechnung ersichtlich sein. 

Die Jagd nach neuen Finanzierungsquellen für das Funktionieren der SEA bleibt 
vordringlich. leh habe ein System gefunden, das eigens in Frankreich und uns erlaubt 
4000 FF cinzunehmen. ~~ zeigl SicJl , daB dic SEA ursprunglich eine Gcsellschafl yon 
Arachno lo~en franzosischer Sprache war. Sch iielllicb iSl sie zur 'Europaischcn 
Arachnologlschen Gesellschaft geworden - manchem l1lag die Verwandlung noeh nichl 
g3nz geglückl, aber das ist unser aller AuIgabc - es sind noeh einige hislorische Elemente 
dieser Vergangenheil erha.hen gebl ieben. NUlZCn \Vir diese aus , die sich ais voneihalfl 
erweiscn , wic z.B. die Mogli'ehkeil aus in Frankreich abgcschlosscncn 
Forschngsnuftragcn Gcld zu erhal.len. Dies ist nicht schwierig und hal bishcr 4000 FF 
eingebrachr. Die cr Belrag ist nicht sehr erbeblich, aber alles iSI relativ • und cr iSl immer 
noch hoher. als was in den letzcn beiden Jahren an Mit!;liedsbeilriigen eingegangcn ist! 

Es existieren einige weitere Finanzierungsmoglichkeiten: 
- die Erlangung internationaler Subvelllionen, wie die der Europaischen Union für 

Gegenleistungen an wissenschaftlichen Ergebnissen (Systematik, Faunistik, Okologie 
usw.) 

- Verkauf von Produkten der SEA. Eine CD-Rom mit Artenliste, einem Bild
Besli~lmungsschl~ssel ~nd Angaben zur geographi!lchen VerbreÎlung konnle ein 
GememschaftsproJckt sem. das durch den Vcrkauf die Finanzlage der Gesell chatt 
ycrbessern kënme. Dicses Projekl lau!t bereilS und ich hatte die Absicht, es der letzen 
Vollversammlung vorzutragen, ein BeschluB ist also in Aarhus herbeizufiihren. 
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Ali diese VorsteUungen und vor allem auch die praktischen Mittel zur Realisierung 
sind gut zu kennen. Wir erwarten Ihre Vorschlage. 

Der LeitartikeL dieser Ausgabe ist liemlich Lang, aber es erschien mir wichtig, lU 
den in Stara Lesna geiiujJerten ProbLement SteUung lU nehmen, die den Wunsch der 
meisten unter uns leigen, dajJ sie gewillt sind, vorwiirts lU schreiten. Es kann nicht in 
unserem Interesse sein, diesen Elan ermüden lU lassen, viermehr mujJ er gefardert 
werden, auf dajJ unsere Gesellschaft dynamischer werde. 

Der Conseil, der zu dieser Frage konsultiert wurde, erwartet Ihre SteUungnahrne zu 
der Frage, ob die Anzahl der Conseil-Mitglieder auf 15 erhoht werden soli oder nicht. leh 
mochte Sie auch bitte n, wenn ich Sie von seiner Bedeutung überzeugt habe, Ihren 
Beitrag zu zahlen und Verspatungen aufzuholen, denn - ohne daB ich mich in die 
Aufgaben der Schatzmeisterin einmischen mochte - eine Fortdauer des gegenwartigen 
Zustandes wird uns in eine schwierige Situation bringen. Wir haben versucht, die 
Zahlungsweise zu vereinfachen, indem wir verschiedene unter uns ansgesprochen haben, 
die Zahlungen aus ihren Liindern zu sammeln. Für dieses Jahr, gestehen Sie uns die Zeit 
zu, unsere Tatigkeit aufzuzeigen, auch wenn sie wohl einige Erklarungen brauchten. Das 
letzte CoUoquium des Jahrhunderts, in Aarhus, wird subventioniert werden. lm Jahre 
2000 werden un sere derzeitigen Projekte bereits zum groBen Teil realisiert sein, und 
wenn neue Aktivitaten dazu ins Auge gefaBt und angepackt werden, wird sich in der Welt 
der Arachnologie alles zum Besseren wenden. 

************************ 

** GUTES NEUES JAHR 2000 ** 
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Compte - rendu du conseil 

PARIS (décembre 1998) 

~ 
Léon BAERT, Alain CANARD, Marie-Louise CELERIER, Gérard DUPRE, Mark JUDSON, ChrisLine 
ROLLARD, Olivier VILLEPOUX. 

~ 
Barbara BAEHR, Yannick BOUHY, Bozidar CURCIC, Pierre-Alain FÜRST, Marek ZABKA. 

1 - VOTES 

Renouvellement du ,ic;C"$ des membres du ConsejJ 

VotanlS = 34 - Exprimés = 33 (l bulletin nul) 

CandidalS déclarés: 

Mme B. BAEHR, MM. L. BAERT, B. CONDE, M. EMER!T, M. JUDSON, M. ZAB KA. 

Voies obtenues (élus en gras) : 
B. BAEHR U 
L. BAERT 33 
B.CONDE 8 
C. DEELEMAN 1 
M. EMERIT 15 
A. HANGGI 1 
M. JUDSON 24 
T. KRONESTEDT 1 
M. ZABKA 20 

N.B. : 14 bulletins sont arrivés par courrier 48 heures après le clôture du scrutin et n'ont pu être pris en 
compte. Le résultat de leur dépouillement confirme et renforce néanmoins le vote. 

* Le nouveau conseil est donc composé comme suit ; 
Mmes B. BAEHR, M.-L. CELERIER, C. ROLLARD. 
ML. BAERT, Y. BOUHY, A. CANARD, B. CURCIC, G. DUPRE, P.-A. FURST, M. JUDSON, O. 
VILLEPOUX, M. ZABKA. 

* EJection du bureau 

Sont élus à l'unanimité : Alain CANARD 
LéonBAERT 
Marie-Louise CELER!ER 
Christine ROLLARD 
MarkJUDSON 
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Président 
Vice-Présiden t 
Secrétaire 
Trésorière 
Vice-Trésorier 

2 - BILAN FINANCIER 

· Au 19 décembre 1998. il Y a en caisse 6924,58 Frs. 
· Le budget il été amputé de l'achnt d'un logiciel (MS Office Pro) ct de l'envoi de 5000 l'cs pour 

l'organisation du prochain colloque européen en Slovaquie. Nous devrons 6galcmenl tenir compte de 
l'ajout Il coun tenno de 2000 Fr.; pour la gestion du contraI Environnemenl oblenu pilr A. Can..ro. 

· Le compte sem clos cnjanYier 1999 afin de démarrer l'exercice suiyont . 

3 - REVUE - PUBLICATION DE LISTES 

Une discussion s'engage autour de l'utilisaLion d'un bulletin ou d'une revue qui publierait les actes 
de colloques. Sonl évoqués les problèmes de facteurs d'impact des revues d'Arachnologie, la qualité des 
articles, les comités de lecture, le cadre éditorial... 

Le conseil revient à plusieurs reprises sur cette question au cours de la réunion et conclut que cela 
relève d'une décision d'une Assemblée Générale de la société. 

Alain Canard pose également le problème du moyen de publication de listes d'espèces ou 
d'observations. Les listes publiées sur Internet compliquent la situation au lieu de la simplifier en 
utilisant pnr exemple des noms anciens!. 

Il s'engage a sortir un document pour la Slovaquie dans lequel il prendra cn charge les araignées. 
Volker Mahnerl (Suisse) qui a donné son ac<:ord, élablira la liste des pscudoscorpions. Bruno Condé sera 
sollicité pour cclle des pnlpigrodes, Gérard Dupré donne son accord pour établir celle des scorpions. Pour 
les opilions, la lisle est réalisée pour quelques pays. clic eSI en cours pour la Belgique, des· spécialistes du 
groupe seront soll ici tés pour coordonner ou éLablir une liste des espèces d'Europe. Pour les soIifuges, un 
spécialiste reste à trouver (Joachim Haupt sera sollicité). 

Léon Baert parlera de celte liste lors de la réunion de la société ARABEL, le 30 janvier 1999. Le 
cadre géographique est redéfini CL élendu 11 l'oueSl palélU'Cûquc. 

Ces lisles d'cspèces devraienl êlre disponibles pour la Slovaquie sous D·Base avec possibilité de 
lecture sous Aeces~ moyennant une conlribution financière modique. Il y serait adjoint un mode d'emploi. 
un fichier compressé et une carte situant le cadre géographique. 

4 - SITE WEB 

O. Villepoux se propose de coordonner la création du site, qui devrait être opérationnel courant mai 
l222. Il sera aidé de son fils, étudiant en informatique, qui sera rémunéré par la société en vacations. Sur 
ce site figureront dans un premier temps, les statuts, l'historique de la société, l'annonce des colloques, la 
liste des membres et à terme les listes des espèces. 

5 - BULLETIN DE LIAISON 

Une discussion s'ouvre sur l'intérêt de continuer à faire paraitre ce bulletin et sur un éventuel 
double emploi avec le site Web. Le conseil décide de le conserver dans le premier temps de création du 
site. Gérard Dupré se propose pour le travail technique. Les documents lui seront envoyés au fur et à 
mesure par Marie-Louise Célérier, Mark Judson et Christine Rollard. 

Il serait souhaitable de sortir le prochain bullelin courant mai 1999. avant le colloque de Slovaquie 
prévu à la mi-juillet. 

6 - DIVERS : Nouveau membre 

M. DIV ASIR! présenté par J. Haupt el co-parrainé par A. Canard souhaite rejoindre la société. 
Il est admis comme membre à l'unanimité. 

L'ordre du jour étant épuisé, la séance est levée vers 17H. 

Marie Louise Célérier et Christine Rollard 
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Minutes of the Assembly 
of the Société Européenne d'Arachnologie 

High Tatras, Siovakia 

(Fridav 16 th July 1999) 

18th European ColloÇJuium of Arachnology 

Marek ZABKA opened the meeting with an informaI welcome and apologies for the 
absence of the chairman (Alain Canard) and secretary (Christine Rollard). 
Alain Canard forwarded three points: 

1. A request for membership dues, since only 14 members have paid. 
2. A request to select the venue for the next European Colloquium of Arachnology. 
3. A note that the European cheklist is in progress and will be published in Revue 
Arachnologique. 

Marek Zabka then asked the conference to stand for a moments silence in memory of our 
russian collegue, Dr Tarabaev, who died recently. 

Marek Zabka proposed Samuel Zschokke as acting chairman for the meeting and Samuel 
Zschokke proposed Jason Dunlop as acting secretary. Both are accepted on a show of 
ands. 

19th European Colloquium 

Invitations to host the next colloquium in 2000 were made and two candidates were 
proposed. 

Soren Toft (Aahrus, Denmark) noted that he had made a preliminary invitation during the 
Sieldce colloquium in 1996. He offered accomodation in student rooms at a reasonable 
price of S30-40 per day, with the possibility of cheaper youth hostels. A student canteen 
offers food priced at around S3-4. The colloquium will be held on the Aahrus University 
cam~us, information on which was provided in the form of leaflets during the present 
meetlOg, and IOcluded full lecture hall facilities. Aahrus is a city campus and during July 
there is a local festival which could be visited as part of the meeting. The colloquium 
proceedings could be published by Aahrus University Press and an ex ample of their 
work was offered. There were no questions from members about Aahrus proposai. 

Caralo ~eieITose (Evora, Portugal) stated that she was ready to host future meetings, but 
that It dld not have to be held there next year and it was not her intention to compete with 
Denmark. The prospective venue is a 400 year old university where there is a two year 
old arachnological section. The prospective venue has interesting histOlical and 
archeological site nearby. Sorne 10 cheaper rooms are available in the university hostel 
and there is hotel accomodation up to around S50 per night. 

The floor was open to questions and it was noted that both Hungary and Belgium would 
be willing to host the colloquium in future. 
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Questions about the extremely hot summer weather in Portugal were raised and Joachim 
Haupt noted that the dates of the colloquium are not fixed. Carola Meierrose stated that 
May was the best month for weather in Portugal. 

Sergei Danilov asked about the possibility of financial support for east european 
arachnologists and Carola Meierrose answered that there is the possibility for cheap 
accomodation in Portugal, but was unsure if there was a means of supporting travel 
costs, adding that it would be helpful to know how many people may need to be support. 

Yael Lubin noted that July and August are the best times for most arachnologists with 
university positions. Carola Meierrose answered that there is a better chance of 
accomodating more people in July, but that the weather is very hot. Soren Toft noted that 
the Denmark proposai must be held in July. 

The chairman then proposed a vote by show of hands. Denmark received 31 votes and 
Portugal 19. The 19th European Colloquium of Arachnology in 2000 will therefore be 
held in Aahrus, Denmark, organised by Soren Toft. 

Election of council 

The next topic for discussion was the council of the Société; the main problem being the 
fac~ that sorne council members do not regularly attend the european meetings. 
Retrrements mean that four new members can be elected and tbis will be done by a postal 
vote in the autumn. The proposed list for candidates, ail of whom attend meetings 
regularly, is: 
Théo Blick (Germany), Christo Deltshev (Bulgaria), Peter Van Helsdingen 
(Netherlands), Torbjorn Kronestedt (Sweden), Christian Kropf (Switzerland), Ferenc 
Samu (Hungary), Soren Toft (Den mark) and Samuel Zschokke (Switzerland). 
In addition, during the meeting Vygandas Relys proposed Jason Dunlop (Germany), 
Karin Schütt proposed Yael Lubin (Israel) and Yael Lubin proposed Carola Meierrose 
(Portugal) as candidates. 

The chairman noted that further suggestions can be sent to Christine Rollard. The 
chairman was uncertain which four of the present council were retiring, but noted that 
they would also be eligable for re-election. 

A vote to accept tbis list of candidates was accepted with a large majority. 

Samuel ZSCHOKKE elected acting chairman 
Jason DUNLOP elected acting secretary 
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Nécrologie 

Chingis Karimovich TARABAEV 

Dr. Chingis Karirnovich Tarabaev. senior scientist at the Laboratory of 
Entomology, [nstitute of Zoology. Academy of Science of Kazakhstan. deceased 
on January 16th, 1999, in Almaty, Kazakhstan, at the age of 47. aCter a short 
and severe decease. 
Born on October 9th, 1951, in Alma Ata, he graduated as entomologist From 
the Faculty of Plant Protection, Kazakh State Agricultural Institute in 1975, 
and continued to work in the Laboratory of Biocontrol until 1982. 
In 1980, in the Ali-Union Plant Protection Institute (VIZR) in Leningrad, he 
successfully defcnded his thesis "Spiders and some poorly known species of 
predalory insects inhnbiting apple crowns in the Zailijsldj foollhills of the 
Alntau Mountains. and their praclieal imporlance. 
Since 1982 Chingis Tn.rabaev worked in Lhe Institute of Zoology, National 
Acodcmy of Sciences, Republic of Kazakhstan liS Junior Reseorchcr (1982), 
Researcher (1984) and Senior Rescarcher (1986). In 1991 he became Chief of 
the Laboratory. From 1991 onword he had becn Prc~ident of the Fauna 
Foundlltion. a non governmcntal. no profit (NGO) nrachnologieal rcsearch 
faeility for the study of reproductive biology. In this way Chingis Tarabaev 
WM able 10 seeure the continuation of IYork for B number of young zoologist. 
Since 1996 the Fauna Foundalion also developed and practized a number of 
educational programs on eco logy and biodiversity, :lnd Chingis Tarabaev 
became author of three projects on ecological educ.ation in secondary 
schools. 

In 1992 Chingis Tarabaev organized a Congress of Arachnologists from the 
former Soviet Union in Alma Ata and he became president of the newly 
founded Eurasian Arachnological Society. Since 1993 he was also chairman of 
the Invertebrate Section in the International Society of Zoologists of 
Kazakhstan and Central Asia. 
For many years Chingis Tarabaev was engaged in laboratory research 
brecding behnviour and mass rearing of araehnids. He held two patents on 
technologiea! proeesses, and was senior author of more than 40 seientific 
and technical resenrch papaers, 16 of which were published in international 
journals. He had accumulated much scientific, technical and management 
e"perience in basic research and appliedwork in biological control and plant 
protection lhroughout Central Asia. 
Collaborating with six foreign rcseareh laboratories on joint projects, he was 
also active as an advisor for the Dcpartment of Animal Protection, Ministry 
of Ecology and Biological Resources, RK. 
With the easing of Ihe politienl situation, Chingis Tarabaev became member 
of the Société EUTopéenne d'Arachnologie in 1989, and since then he 
participated in many colloquia and congresses around the world. 
As a leader of 46 cxpeditions in Central Asia undertaken for the study of 
arachnids, as weil as for the preserv3tion and protection of rare and 
endangered arachnid species, Chingis Tarabaev became a good comrade to 
many Russian and foreign arachnologist, who worked in Kazakhstan for 
many years and visited this country in recent time. 
To ail of us, the sudden decease of Chingis has been a bitter news at the 
beginning of the year 1999. and arachnologists, who knew him persanally, 
will carry on his memory. 

Joachim HAUPT (Berlin) 
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Colloquium 

The 19th European Colloquium of Arachnology is being held at University of 

Aarhus, Denmark, on 17-22 July 2000. 

Lecture hall and lunch cnateen are next to each other on the university campus. 

Accomodation is available at a range of prices, from cheap students rooms to hotels. 

The first circular will be distributed in early November 1999. 

Denmark has cultural agreements with several (mostly Eastern European) countries Ihat 

may provide travel grants. Applications are usually through the national minis tries of 

foreign affairs, and you may need an official invitation from the organizers. Participants 

who wanls to apply for this support should contact me (address below). 

Organizing comittee: 

Dr. Soeren TOFf, University of Aarhus (chairman) 

Prof. Fritz VOLLRATH, University of Aarhus 

Dr. Nikolaj SCHARFF, University of Copenhagen 

Dr. Chris TOPPING, National Environmental Research Institute 

Dr. Soeren Toft 

Department of Zoology 

University of Aarhus, Bldg. 135 

DK-8000 AARHUS C (DENMARK) 

Tél.: + 4589422768. Fax: + 4586125175 

e-mail: soeren.toftbiology.au.dk 

19 



Mémoire de maitrise 1 Report 

Clotilde BIARD (1998) 

Mémoire de Maitrise de Boiologie des Populations et des Ecosystèmes de l'Université P. 
et M. Curie, Paris 6. 
Stage au laboratoire d'Ecologie de Paris 6 co dirigé par Marie-Louise CELERIER et 
Etienne DANCHIN. 

L'Epeire diadème pem-eUeêlre un bon modèle d'étude de la dispersion? 

Premières approches expérimentales. 

RESUME 

Les recherches actuelles du laboratoire d'Ecologie de Paris 6 sont orientées vers le 
développement d'un nouveau modèle biologique d'élUde expérimentale de .l'influence sur 
la dispersion de la compéülion entre apparenlés chez les Invertébrés. . . 

Afin de déterminer la faisabilité d'une étude éco-élhologique de la disperSIOn chez 
les Araignées UtiliS31lt comJ!"c modèle expérimcm.al. l'Epeire diadè.me, nOlis avons 
maintenu en élevage ct soumJ à un protocole expérrmemal un échantillon de femelles 
capturées dans la nalure à l'automne 1997 et manipulé leurs pontes. Les femelles ont été 
séparées en deux lots: les hyper-nutries et les sous-nu tries. ParaJJèlemen~, une étude 
bibliographique concernant l'Epeire diadème et la dispersion chez. les araignées a élé 
effectuée. . 

Les résullals suivants ont pu êlre dégagés : il est po 'sible d'él.ever au laboratOire d:s 
femelles d'Epeire diadème ~insi que leu':5 juvénile~. Les .différents st~des du cycle de VIC 

de cette araignée sont manlpulable et Il est aussI posslbl~ de lT!anlp~ler les pontes de 
façon à synchIOniser le dévéloppemenl des œufs et la some des Juvél1lles. En outre. les 
femelle ont montré une réponse à la condition expérimentale à laquelle elle ont été 
soumises , cc qui a permis de meUre en évidence l'innuence du facteur nutritiou sur .l'écart 
entre la capLw~ ct la pOille, et donc, sur la durée de vie des femelles en élevage. . 

De nouvelJes captures sont prévues pour J'automne 19~8. afin de. p,?ursul.vrc 
l'expérimentation en relation avec la c?~dition hyper ou sou n~tn~. TI cm alflSI pOSSible 
de tester l'influence du facteur nutnllon sur I.es femelles a10sl que ses éventuelles 
répercussions sur leurs juvéniles. L'é~ude de la dispersio? chez les juvéniles et les adultes 
perm.ettra de mettre en évidence certains racteurs qUI la detenrunent. 

Mots clés: Araignée, orbitèle, Epeire diadème, Araneus diadematus, dispersion, effets 
maternels, cocon, ponte, juvéniles. 
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May the garden cross . pider be a good model for the sludy of nalal dispersal? 

~perimental approache·s. 

SUMMARY 

CUITent researches at the Laboratory of Ecology of Paris 6 University are directed 
towards the development of a new biologieal model for the experimental study of the 
influence on natal dispersal of maternai effects and competition between siblings in 
Invertebrates. 

In order to determine wether an eco-ethological study of dispersal in spiders, taking 
the garden cross spider as a model, was achievable, we have reared, subjected to an 
experimental protocol a sample of females captured in the field at the automn 1997 and 
manipulated theirs cocoons. The females have been separated into two groups: well-fed 
and badly-fed. At the same time, a study of the literature about the garden cross spider 
and dispersal in Spiders was conducted. 

The following results have been derived: it is possible to rear in the laboratory 
female garden cross spiders as weil as their juvenile . The different stages of the life 
cycle of this spider are manipulable, and it is also achievable to synchronize egg 
development and spiderlings' hatching. 

Moreover, fcmale have shown a response ta the experimental treatment: the 
nutrilion factor influenced the delay between capture and egg-Iaying, and so the fcmales' 
IifeLime in rearing conditions. 

Cnplure sessions are planed for aUlumn 1998, in arder to pursue the 
experimcolalion in relalion to nutrition. The influence of the feeding condition on females 
and 00 lheir spiderli.ngs will be further studied, as weil as we will try to determine factors 
acting on natal and adult dispersal behaviour. 

Key word$: spider, orb-weaving, garden cross spider, Araneus diadematus, dispersal, 
maternal effects, cocoon, spiderlings. 
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Annonce 

SITE INTERNET DE LA S.E.A. 

http://www.mnhn.fr/sea 

Le site internet de la S.E.A., décidé par le conseil lors de sa réunion de décembre 
dernier, en arrive à la phase ultime de sa mise en service. 

L'architecture informatique du site est en place et son implémentation sur le serveur 
du Muséum de Paris est effective. 

Ce site pourra être consulté soit en français soit en anglais. 
Il reste toutefois à finir de réunir les informations nécessaires au contenu de ses 

rubriques et à réaliser leur mise en forme définitive. Outre la prése.ntatio~ de la s~ciété et 
son historique, ses statuts, l'annonce des futurs colloques et malllfestatlOns, la hste des 
adhérents (selon leur accord individuel) et diverses autres rubriques, il est prévu une page 
sur les "demandes diverses, annonces personnelles et informations brèves" à la 
disposition des membres. Dès à présent, les membres qui souhaiteraient y voir paraître 
une de leurs annonces (ou news) peuvent en proposer le texte (avec leur nom et leurs 
coordonnées) au superviseur provisoire du site, Christine Rollard (par E-mail de 
préférence: chroll mnhn.fr). 

Ce site sera consultable, avec déjà une certaine partie de ces informations, pour la 
fin de l'année 1999. 

ESA INTERNET SITE 

http://www.mnhn.fr/sea 

The ESA Web site, instigated by the Council at the meeting of last December, is 
now in the final stages of preparation. The layoul of the site has been completed and il 
has been installed on the server of the MNHN in Paris. The site will be available in 
English and French. 

However, the information needed under various headings is still being collated and 
the form of the site remains to be finalized. Apart from the presentation of the Society, its 
history, statutes, announcements of forthcoming colloquia and events, membership list 
(subject to agreement from each member) and various other headings, a page of 
"Individual announcements, brief news and requests" will be placed at the disposai of the 
members. Members who wish to include their announcements or news can now send 
their text (with their name and address) to the provisional site administrator, Christine 
Rollard (preferably bye-mail tochrollmnhn.fr). 

A pilot version of the site will be available for consultation by the end of 1999. 

Olivier Vll.-LEPOUX 
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BARRION A.T. & J.A. LITS INGER (1995) : Riceland Spiders of South and Southeast 
Asia. CAB International, Wallingford Oxon OX 10 8 DE, U.K. : 700 pp. 

AGNARSSON 1. (1996) : Islenskar kiingulœr (Icelandic Spiders). 
Fjobrit Natturufrœdofnunar, 31 : 175 pp. 
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British Arachnological Society, Burnham Beeches, Bucks. Ed. Paul A. Selden, Techn. 
Ed. John E. Dalingwater. 350 pp. 

Fll.-MER M.R. (1997) : Southern african Spiders. An identification Guide. 
Struik Publishers (Pt y) Ltd, T. Hawthorne Ed. : 125 pp. 

ZABKA M. (1997) : Salticidae. Pajaki skaczace (Arachnida: Araneae). 
Fauna Polski. Muzeum: Instytut Zoology PAN, Warsawa, Tome 19 : 187 pp. 

YIN C.M., WANG J.F., ZHU M.S., XIE L.P., PENG X.J. & BAO Y.H. (1997) : 
(Arachnida, Araneae : Araneidae) en chinois. 
Fauna Senica, Science Press Beijing, China: 253 pp. 

SONG D.x. & ZHU M.S. (1997) : (Arachnida : Araneae. Thomisidae, Philodromidae). 
Fauna Senica, Science Press Beijing, China: 259 pp. 

BRUNET B. (1998) : Spiderwatch. A guide to australian spiders. 
New Holland Publishers Pt y Ltd, Australia : 177 pp. 

ZHU M.S. (1998) : (Arachnida, Araneae: Theridiidae). 
Fauna Senica, Science Press Beijing, China: 429 pp. 

LEVY G. (1998) : Fauna Palestina. Arachnida III. Araneae: Theridiidae. 
The Israel Academy of Sciences and Humanities, Jerusalem, 230 pp. 410 figs. 

WUNDERLICH J. (1999) : Fossil spiders in amber and copal. 
Beitr. Araneol.,3 (Full in English), ca 500 p., several hundred figs incl. coloured 
phorographs. Descriptions of about 150 new spider taxa (genera and species), chapters 
on taxonomy, blogcography, paleoclimatology. ccology and elhology. 

Subscription priee until 31-12-1999 : 55 US-Dollars + P&p later 72 US-Dollars to the 
adress below : 
Publishing House Joerg Wunderlich, Hindenburgstr. 94, D-75334 Straubenhardt 
(Germany). 
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The planet biodjversity, expressed at any of its levels. from organisms to 
ecosystems, is the only mechaniSll1that can guarantce tlle concct fWlctioning of tlle planct 
as a whole (regulation of gases and the cHmate, wmer cycle, generation of soils, recycling 
of nutricnts , processing of \Vaste, biological control, etc .. . ), and at Llle same tinle 
constitutes the only known source of primary resources (raw materials, food, genetic 
resources, etc ... ). 

The conservation of species and ec.osy tems is, on the brink of the new 
nùllennjum, something more than just an altitude, ethicaJ and/or esthetic. of admiration 
for Nature and Life. and has become the only sensible and coherent response to the high 
risk siluation facing humankind, whose medium Lerm surviva! may be in serious 
jeopardy. The conservation of NatuJaI resources is, therefore, a . Qcia! demand of the 
highest order, and il is the ill!tr of the Au{horilies, in thcir different pheres of action and 
whatever their ideology or politicaJ creed to fully respond to il. Their response carmot be 
limÎted or Îsolated, and must include the urgent adoption of measures of legaJ Protection 
for those natura! resources wh.ich are unique or in danger of extinction or disappearance. 

Their rcsponsability in this arca is enormous, as it involves the selection of which 
naturaJ resources are going to be protectcd and, indirectly, which ones 1lrC going to be left 
abandoned to their fate and in most cases there is no chance to arnend mistakes or correct 
wrong decisions. The Authorities must decide, by law, which organisms and habitats 
will survive and which are expendable, and on such decisions depcnds, to a large extent, 
the wellbeing of future generations, even their survivaJ. 

Il ls obvious Ihat the dccision whether to prOlect a natu.ral resource must he the 
re ult oC a deep analysis , of a markedly technieal narure, based on reliable, solid. 
objective information. There is no \Vay that il can come from discretionary or 
opportunistic decisions, be based on propaganda, esthetic or econmic or obey 10 more 
good intentions. 

Only too often, the AUlhorities, apart from their typical fultctions (defining the legal 
frame of protection, aLlocaling economic rcsources and ad.nùnistering and giving custody 
to the protected areas), take on the responsibility of selectjng wlÜch resources are to be 
protccted, and do it on Lne basis of discretionary decisions, simple intuition, as 
propaganda or in the cour e of mediation belween clashing interests (usally of a priva le 
kind). 

However, the only acceptable criteriao to dccide which natural resources should be 
prolccted is of a scicntifie nature. Only Science cao give objeclive and balanced 
arguments that allow u 10 assess the situation and foreseeable evolution of our 
resourtes. Only Science has the ability, and th'erefore the lcgitimacy, to define wbjch 
species, habitats or ecosystems must be protected. 

Los Monegros is a singular, mature ecosystem, unique in the European eontext, 
whose biologicsl diversity has proved to be exceptiooally important both from a 
qunntitative and a qualitative point of view. 

The biocenose of the Monegros, as has becn documenled so far , includes sorne 
4500 biologie al species, more than in any other known Spanish or European habitat, and 
presents the highest level of taxonomic noveIties (species new 10 science) in the whole of 
Europe this cemury. \Vith a degree both of endem.icity and of only European records, and 
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with a large number of biogeographic ranges and new ecological adaptations of an 
enormous scientific interest. 

If onc takes into account objective, balanced data, tbere is no other area in the 
country. and perhaps in the whole of Europe, lhat cornes even near to the level of 
singularity, novelty, rarity and biodiversity tbat ha 50 far been cielllificaJly documented 
in Los Monegros. 

However, against all expectations in the COlllext of environ mental protection, in a 
head-on clash with the International Agccements signed by the central govemment and the 
State and Regional Laws on Protected Areas, and an absolute disregard for the basic 
principles that guide the European conservation policy, Los Monegros has not becn 
incl.uded by the Aragonese Authorities in any of the categori' of protection defined by 
current legislation. 

Therefore: 
SCIENCE, represented by the researchers who have studied Los Monegros or its 

biocenose, WISHES TO EXPRESS, on the grounds of objective criteria and 
scientifically contrasted infonnation, that Los Monegros is a habiLat that rcquires, owing 
to its singuJarity, importance and endangermcnt, ils Immediate inclusion in one of 
the categories of legally protected areas defined by current legislation, in 
order to preserve, at least partially, its ecological integrity. 

THEREFORE, WE DEMAND OF THE ARAGONESE, SPANISH AND 
EUROPEAN AUTHORITIES, WITH THIS MANIFESTO, THE IMMEDIATE 
ADOPTION OF SPECIAL MEASURES OF LEGAL PROTECTION OF THE AREA. 

As arguments to justify this demand, we enclose, in the form of a summary, the 
scientific information Ihat has been gathered until this moment, which proves, beyond all 
reasonable doubt, the incalculable biological importance of Los Monegros and, 
consequently, the irreparable damage that can come out of the present situation of lack of 
protection for an area which is unique in the European context. 

Antonio Me/ic Bias 
Economist. Arachnologist. S.E.A. (Aragonese Entomological Society) 

Javier Blasco-Zumeta 
Schoolteacher. Research into the biocenose of Los Monegros. S.E.A. 

BACKlNG SIGNATURES: 

If you are willing to sign the McM, you must contact us, by post, fax or e-mail, at 
the address given below. 

Your message should contain the following: 
- An instruction "Add my signature to the McM " or words to that effect. 
- The following infonnation: 

Name and surname. 
Profession or current occupation. 
Academie title (if applicable) and/or field of research in connection with natural resources 
(geology, hydrology, botany, ecology, zoology, etc ... ). 
If applicable, institution or scientific/academic centre where you work or where you are 
doing research. 

Antomo Melic - Sociedad Entomological Aragonesa 
Avda. Radio Juventud, 6 
50012 ZARAGOZA (ESPANA) 
Fax: 34976535 697 
E-mail: amelic retemail.es 
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Ta the scientific cammunity invalved with natural resaurces. 

The McM includes, essentially. two demands thal, we lhink. affect you as a 
scientist and as a person interested in the tudy of naturaJ re.~OUl'ces in !\ brond sense. 

Decisions as to which natural resources should be protected must be laken by the 
authorities on the grounds of .rigorous, well·documented criteria of a technieal or 
scientific nature, and not following economic, esthetic or propaganda motivations or 
discretionary cjeçisions. 

Ùl partic:ular. the s teppes of Los Moncgro must be ineluded in one of the 
categories of protected terrilories defined by the law. given the fact thal tbe avai lable body 
of scienlifie evidence on the area and ils biocenose prove il is a peculiar ecosystem, 
unique in the European eontext. and in serious dangcr of irreversible delerioralion. 

The McM is part of a larger documelll whieh will be published shortly in tbe 
Boletin de la S.E.A. (Aragonese Entomological Society). That document will consi '1 of 
more than 60 contributions, signed by nearly a hundred Spanish and foreign speciallsls 
who have earricd out researeh in Los Monegros, which will highJight the most imponalll 
charaeterÎstics of lhe area, from a biologics!. geological and landscape poinl of view, the 
ones which justify the need for ilS immedia.te protection. Varions inventories aod 
cheklisls will accompany it documeotÎllg Ihe biologiesl diversity of Los MOriegros 
(oumber of reeorded spccies: arouod 4500; species new 10 science: more lhan 150, elc ... ) 
and ilS biologieal in teresl (lisls of tax.a so far found only in Ihe area, endemic species, 
species \Vith a disjunct range, Monegros·Norlh Arriea 1 Monegros-Asian steppes, etc ... ). 
Vou can visÎl the web site which earoes a summary of the most relevant biologieal 
infonnation on Los Monegros. 

Ali the information, together with the contributions and the text of the McM that 
yOIl will find enciosed with the list of signalories wiiJ constitute II monographic issue of 
the magazine. Bol. S.E.A., and, at the same time. a document which will he given as 
widespread Il diffusion as possible in an effon ro pressuri e the Aragonese authorities 
into either acting in a responsible way by protecting the area or accepling in the eyes of 
the world, with no excuses, tbe priee of their negligence. Incompetence or vested 
inleresls. 

We are not a bunch of "rebelliuos ecologists" or nOllconformists; on the contrary, 
we are a large group of researchers devoled 10 nalural resources whieb have reached the 
conclusion Ihat Los Monegros must be prolecled, and have reached this conclusion 
lhrough Science. The McM is devoid of aJl political or extra-seienûfic intentions. 

We ask you to give as mucb diffusion as possible 10 this message and to the McM 
itself. 

Thank you for your cooperation. 
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Antonio Melic 1 Javier Blaseo,,zumeta 
Sociedad EntomologicaJ Aragonesa 

Retumto: 
Secretary of the "Société Européenne d'Arachnologie" 
Muséum national d'Histoire naturelle 
Laboratoire de Zoologie (Arthropodes) 
61, rue Buffon - 75005 PARIS (France) 

MEMBERSHIP 
FORM 

1 would like to bec orne rnernber of the Society: 

NAME, First narne: 
Title (Dr, Pr, .. . ): 

Address(es): 

Institute: 

Laboratory: 

University: 

Street: 

Postal nurnber/City: 

Country: 

Phone nurnber: 

Fax nurnber: 

E-Mail: 

Telex: 

Private address: 
(optional) 

Phone nurnber: 
Fax nurnber: 

\

MY two proposers are: 1) ................ ........................................ .. 
. 2) .................... .. .... .............................. .. 

Date: Signature: 
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COTISATION A LA SOCIETE EUROPEENNE D'ARACHNOLOGIE 

SUBSCRIPTION TO THE EUROPEAN ARACHNOLOGICAL SOCIETY 

La qualité de membre titulaire de la Société est lié au paiement d'une 

cotisation annuelle. 

The statute of titular member of the Society is bound to the payment of an 

annual subscription. 

Membre titulaire non étudiant (non-student titular member) : 

étudiant (student) : 

Personne morale (moral person) : 

Membre bienfaiteur (benefactor member) : 

(Les frais de transfert sont à la charge du cotisant) 
(The transler costs are taxable ta the subscriber) 

100 FF 

50 FF 

200 FF 

minimum 
400 FF 

Bulletin à renvoyer avec le titre de paiement libellé à l'ordre de : 
(arder form to return with the payment tille drawed to the order at) 

Société Européenne d'Arachnologie 
or direct payement on the count number: CCP PARIS 1758565 P 

NOM (NAME): 

PRENOM (FIRST NAME) : 

NATIONALITE (NATIONALlTY) : 

ADRESSE (ADDRESS) : 

MEMBRE (MEMBER) non étudiant (non-student) 
étudiant (student) 
personne morale (moral person) 
bienfaiteur (benefactor) (*) 

ANNEE DE PAIEMENT (PAYMENT YEAR) : 

RAPPEL - RECALL: 

(*) rayer les mentions inutiles / 
strike out the useless instructions 

Un certain nombre de membres ne sont toujours pas à jour de leurs cotisations. Nous vous rappelons 
que c'est la seule rentrée financière de la Société. Merci de votre compréhension. 
A number of members are still not up to date with their subscriptions. We remind you tha! they are the 
only financial support for the Society. Thanks for your understanding. 

29 


